100 Years of Chinese Piano Music





VOL.V SINGLE-MOVEMENT WORKS

蒲 方 童道锦 编选





the first of Steam Steam Steam

61111

MAPE MENTALES



100 Years of Chinese Piano Music





第五卷单章作品集锦

VOL.V SINGLE-MOVEMENT WORKS

蒲 方 童道锦 编选

图书在版编目(CIP)数据

百花争艳:中华钢琴100年.第5卷,单章作品集锦/蒲方,童道锦编选.-上海:上海音乐学院出版社,2015.1

ISBN 978 - 7 - 80692 - 994 - 0

I. ①百… Ⅱ. ①蒲… ②童… Ⅲ. ①钢琴曲-中国-现代-选集 Ⅳ. ①J647.41 中国版本图书馆 CIP数据核字(2014)第 289723号

出 品 人 洛 秦 责任编辑 陈 欣 责任校对 徐 聪 封面设计 运平设计

丛 书 名 百花争艳——中华钢琴 100 年

书 名 第五卷 单章作品集锦

作 者 蒲 方 童道锦

出版发行 上海音乐学院出版社

印 刷 上海中华商务联合印刷有限公司

开 本 645×978 1/8

印 张 27.25

字 数 谱文207面

版 次 2015年1月第1版

印 次 2015年1月第1次印刷

书 号 ISBN 978-7-80692-994-0/J.989

定 价 65.00元

编者的话

童运游 (南方

回顾中国钢琴音乐走过的百年历程,我们见证了中国钢琴艺术发展史上的星星点点:1915年发表《和平进行曲》(赵元任曲),1934年齐尔品的"征求有中国风味钢琴曲"比赛获奖作品《牧童短笛》(贺绿汀曲)……经过近百年的艰难历程和几代音乐家们的辛勤付出,中国钢琴艺术正一步步走向它的成熟与辉煌。无论在创作作品的数量和质量方面,还是在其规模和社会影响力上,都显示出令人欣喜的成就,成为中外音乐史上不容忽视的一部分。由此,我们要感谢那些为之无私奉献、顽强奋斗的音乐家、作曲家、演奏家和钢琴教育家们,他们中虽已有不少人离我们而去,而他们的作品却始终扎根在人们心中,回响在祖国的音乐舞台上。为纪念他们,为继承他们的遗志,我们提出了策划一套《百花争艳——中华钢琴 100年》丛书的出版创意,并很快得到作曲家、钢琴家等各方的积极支持和响应,我们决定尽心尽力,努力将这项工程完成好。

为了对近百年来中国钢琴音乐作一个重新回顾,同时启迪人们在未来钢琴事业中能创新发展和良好成长,我们在已出版的《中国钢琴作品选》(五册,人民音乐出版社出版)的基础上,以新的历史视角和理念进行编排设计,对作品进行归纳取舍、集中展示,并增补了大量新的内容,尽可能将近百年中国钢琴音乐创作中的重要作品都包容进来。

中国钢琴作品的数量众多、题材广泛、风格多样,这为我们遴选作品提供了广阔的空间。我们以演奏、教学为编选标准,兼顾作品的历史内涵和现实意义,多方位、多角度地向广大钢琴音乐爱好者推荐这些经典钢琴作品,推动中国钢琴音乐创作,繁荣中国音乐。在编选的过程中,我们拟分比赛获奖作品、浓烈民族特色作品、地域风格情趣作品及突出中国创作体裁特色的组曲和改编曲等若干分册,从不同的侧面展示各自的独特魅力。本套丛书以展示中国钢琴艺术发展的全貌为宗旨,立志为走向世界、为建立中国钢琴学派作些扎实的基础工作。

为了将丛书中的作品链接起来,勾勒出中国钢琴音乐发展历程的总脉络,我们还在每分册的开 头设立专题小结——卷首语,涉及作品背景的概括、介绍和每册之间的编排衔接,希望我们的编排设 计能得到广大读者的喜爱。

由于编者水平的有限,本书难免存在有各种各样的问题,敬请广大读者及专家指正!最后,向所有对中国钢琴事业发展作出贡献的音乐家们致以崇高的敬意和深深的谢意!

EDITOR'S WORDS

Editors: Tong Daojin, Pu Fang

Looking back on the one hundred years' course of the development of Chinese piano music, we can bear witness to several shining points in the history: "March of Peace" (by Zhao Yuanren) as early as in 1915, the awarded "Buffalo Boy's Flute" (by He Luting) for Tcherepnine's " Call for Piano Music of Chinese Style" in 1934, only to mention these two most favorites. Chinese piano music, through the efforts of several generations, has approached maturity and excellency. These works have occupied an important position in the world piano music history in terms of its quantity and quality, or its scale and influence. Here we would give thanks to those selflessly hardworking musicians, composers, players and educationists. Alas, many of them have passed away, but their works are deep-rooted in the memories of people and resounding on the national stage. In memory of them and following their footsteps, we have come up with the idea of publication of "100th Anniversary of Chinese Piano Music", which enjoys full support of people from all sides, including composers and pianists. Therefore, we are determined to try our best to do the job well.

This collection is partially based on *Selected Chinese Piano Works* (in five volumes, edited by Ren Yintong and Chao Zhijie, People's Music Publishing House), yet compiled more carefully and intensively in a new historical perspective and idea, and contains those important works of a century's Chinese piano music as many as possible. We expect it is a book that would give you both retrospect and prospect of Chinese piano music.

With its large quantity, expansive subjects and multiple styles, Chinese piano works offer us a wide range of options. What we have in mind are a series of elements such as performance, teaching, as well as their historical and realistic significance, all of which we want to recommend to music lovers. In order to demonstrate the unique charms of different works, we try to group the works into five volumes further divided into ten books: i.e. awarded pieces; works with traditional and folk style; works with local styles; and Western suites and arrangements featuring Chinese genres and flavors. The aim of this collection is to display a panorama of Chinese piano music and to lay a sound basis for the Chinese piano education.

A foreword is provided in each volume on each subject's background with a general introduction, and also as the layout for an aspect of outlining the course of development of the Chinese piano music as reflected in each volume. We hope the reader would like it.

Owing to the limitation of our knowledge, there must be mistakes and errors in these books, and therefore, comments and suggestions are most welcome! We would like to take this opportunity to express our sincere gratitude and respect to all the musicians who have contributed to the development of Chinese piano music!

序

中国钢琴创作的百年之路

国广红

如果从 1915 年赵元任先生创作的钢琴曲《和平进行曲》算起,中国的钢琴创作在不知不觉间已走过了近百年的历史。诚然,与一些欧洲国家相比,这一百年还很短很短。但是,从简单的、模仿性的创作,到有目的、有选择地借鉴并使之与中国悠久的音乐文化相结合,这个中国钢琴创作的发展过程又是那么快。在这近百年的过程中,经过几代音乐家的努力,中国的钢琴创作正在不断走向成熟。如今,从中国百姓千家万户传出的钢琴声中,不仅可以听到车尔尼、巴赫、贝多芬、肖邦……还可以听到许许多多曲调优美的中国钢琴曲。甚至在国际钢琴比赛和国际音乐殿堂,也经常可以听到令听惯了巴赫、贝多芬、肖邦等作曲家作品的欧美听众感到耳目一新的中国钢琴曲。这足以令我们感到自豪。

华夏大地,幅员辽阔、历史悠久。几千年来,中国数十个民族在这片广袤的土地上勤劳耕作、繁衍生息,与此同时,在这片土地上也产生了风格各异、多元并存的民族民间音乐。中国作曲家们正是从这些多姿多彩的民族民间音乐中不断汲取营养,创作了大量风格多样、题材广泛的钢琴作品。

人们不会忘记,在中国作曲家群体中,有一些非常值得尊敬的代表性人物。他们的作品不但脍炙人口、喜闻乐见,在中国的百姓中享有极高的认知度,而且已成为中国钢琴创作发展史的有力见证。虽然他们中有的已经移居国外,但是他们创作的根永远扎在中国,他们的创作高峰期在中国,他们的创作灵感就源于华夏大地。不论他们生活在哪里,他们永远自称、也永远被人称为"中国作曲家"!还有一些人已经离我们而去,但他们的作品永远是屹立在人民心中不倒的丰碑!

在"中国钢琴创作百年"即将到来的时候,童道锦和蒲方两位同志编选了一套《百花争艳——中华钢琴 100 年》丛书,无疑是奉献给中国乃至全世界的钢琴家、钢琴学子、钢琴爱好者最珍贵的礼物! 在这里,我仅向两位编者致以最真诚的感谢!并且相信,这套丛书的出版,必定会对中国钢琴作品的创作和进一步繁荣起到巨大的推进作用。

PREFACE

Chinese Piano Music Composition: A Century's Progress

Zhou Guangren and Bao Huiqiao

The Chinese piano music composition, if we take the "March of Peace" by Zhao Yuanren as the first Chinese composer's piece, can boast of its long history of nearly one hundred years. However, it is still a very short time span as compared with the cases of some European countries. On the other hand, it is indeed such a fast progress, considering the transition from simple imitation to creation that selectively borrows Western techniques combined with Chinese traditional musical culture. During this period the piano music composition has become mature step by step through the efforts of several generations of Chinese composers. Now on different levels, from common Chinese families up to world stages, we can hear not only Czerny, Bach, Beethoven, Chopin and many other Western master composers' works, but also the graceful Chinese melody, fresh and new to those audiences in Europe and America who can appreciate those Western masters as abovementioned. We are proud of such a fact.

China is a country with vast area and long history. Over thousands of years, several dozens of nationalities have been cultivating and living on this expansive land, and also creating their national and folk music of different local styles, which provide abundant material for Chinese musicians to create a large number of piano works of various genres and subjects.

People would never forget that there are/were some very honorable figures of Chinese composers whose works are very popular and widely accepted, and they bear witness to the development of Chinese piano music. Some of them moved to the foreign country, but their works are still rooted in China, the place where they reached their peak of creation, and from where they got their inspirations. Wherever they lived, they always call or called themselves and are called by others "Chinese composers". Some passed away, but their works are an everlasting monument in the memories of Chinese people!

On the 100th Anniversary of Chinese piano music, this series, edited by Tong Daojin and Pu Fang, is no doubt a precious gift presented to pianists, piano students and music lovers both in China and abroad. We would like to extend our sincere thanks to the two editors! And we are sure that this series would greatly push forward the development of Chinese piano music composition.

.

卷首语

FOREWORD

第五卷 单乐章作品集锦

前奏曲(序曲)原指大型作品之前的即兴序奏,后来逐渐独立成一种脍炙人口的器乐小品。它规模短小、自由,言简意赅,善于抒发作曲家个人瞬间的音乐感受,并常常带有文学性的标题给予某种提示,是极受欢迎的器乐体裁。再如即兴性很突出的"托卡塔",它利用快速及双手交替的炫技表演,体现出人们对乐器演奏技术的极度开发。本卷正是以前奏曲、托卡塔等这些具有即兴思维的乐曲为主,还包括摇篮曲、幻想曲等,从而丰富我们对中国钢琴音乐的认识。

Vol. V SINGLE-MOVEMENT WORKS

Prelude, a type of single-movement music, originally refers to an improvised overture of a major work, but developed gradually into a type of popular music sketch. Short and concise as it is, this genre is good at the expression of the composer's instant musical feelings. It also carries a literary headline with hints or metaphors. Another genre is toccata, featuring the genre of impromptu, with virtuosic techniques of performance by swiftly playing with each hand alternatively. This volume includes as the main body the prelude and toccata in the improvising thinking, plus cradles and fantasies to further enrich the understanding of Chinese piano music.

目 录

CONTENTS

编者的话····· I EDITOR'S WORDS
序······PREFACE
卷首语····································
1. 揺籃曲(賀绿汀曲)
2. 序 曲(邓尔敬曲) ······ 4 OVERTURE – by Deng Erjing
3. 序曲三首(丁善德曲) 6 THREE OVERTURES – by Ding Shande
4. A小调序曲——小溪(朱工一曲) ························10 THE BROOK: OVERTURE IN A MINOR – by Zhu Gongyi
5. 序曲三首(胡延仲曲) ····································
6. 序曲二首(朱践耳曲)
7. 序 曲 (瞿 维曲)

8. 随想曲(桑 桐曲)
9. 隔江相望 ——选自《前奏曲六首》(储望华曲) ····································
10. 前奏曲二首(黄安伦曲) ····································
11. 幽谷潺音 ──选自《前奏曲六首》(储望华曲) ····································
12. 前奏曲——峡(郭文景曲) ····································
13. 嘉陵江幻想曲(黄虎威曲) ····································
14. 序 曲 (温德清曲)
15. 托卡塔——选自《幻想曲四首》(倪洪进曲) ···········94 TOCCATA — FROM FOUR REVERIES – by Ni Hongjin
16. 托卡塔(王千一曲)
17. 秋 野(高为杰曲)
18. 八板引(王震亚曲) 117 THEME OF EIGHT BEATS – by Wang Zhenya
19. 即兴曲——春天的萌动(徐之形曲) ······ 121 IMPROMPTU: AWAKENING SPRING – by Xu Zhitong

20.	《钢琴前奏曲24首》选曲三首(廖胜京曲)	128
	THREE PIECES FROM 24 PIANO PRELUDES - by Liao Shengjing	
21.	唐人诗意二首(徐振民曲)	144
	TWO PIECES AFTER TANG POEMS – by Xu Zhenmin	
22.	托卡塔(杜鸣心曲)	151
	TOCCATA – by Du Mingxin	
23.	前奏曲与托卡塔(储望华曲)	160
	PRELUDE AND TOCCATA – by Chu Wanghua	
0.4		
24.	纳木错 (叶小纲曲) ····································	165
	NAMTSO (THE SKY LAKE) – by Ye Xiaogang	
25.	夜 巷(高 平曲)	178
	ALLEY AT NIGHT – by Gao Ping	
附:	作者与作品简介	194
	ABOUT COMPOSERS AND WORKS	

摇 蓝 曲

BERCEUSE







小 OVERTURE



